
VÝROČNÍ ZPRÁVA 2023 

Utíká to…. 

...brzy tomu bude pět let, co se  na Jiráskově stezce v poslední vlně obnovy podařilo vysadit první 

nové stromy. Když jsem při procházkách na sklonku roku 2023 ochutnávala neobvyklé 

plody mišpule obecné, jedlé pouze poté, co projdou mrazem, uvědomila jsem si, jak 

dlouho vlastně někdy trvá, než člověk sklidí plody své práce? A budou mu chutnat? 

U některých druhů lidského snažení je to velmi dlouho. Učme se v čekání na výsledky 

svého úsilí trpělivosti. Učme se i vděčnosti za ty nejmenší věci. Třeba když na ornitolo-

gické vycházce poblíž Městce potkáte sýkoru koňadru, která byla na stejném místě ok-

roužkovaná přesně před rokem, něco uvnitř zahřeje.             

Těší nás i to, že se do naší činnosti aktivně zapojují naši nejmladší členové. A máme ra-

dost také z toho, že všechny tři v posledních letech vysazené lípy – dvě u studánky 

sv. Markéty a jedna na náměstí Svobody – už jsou natolik silné, že jsme jim mohli sundat oporu, kte-

rá se nově vysazeným stromům dává. Konečně jsou „svobodné“. Přesně to bychom co nejdříve přáli 

i ukrajinskému národu a dalším v nesvobodě žijícím lidem.  

 

Děkujeme všem členům, příznivcům, dobrovolníkům a sponzorům za čas, energii a finance,                       

které společným akcím nadále věnují. 

       

 

MUDr. Alžběta Chrzová 

předsedkyně Královéměsteckého okrašlovacího spolku 

 

 

 
KRÁLOVÉMĚSTECKÝ OKRAŠLOVACÍ SPOLEK (KOS) vznikl jako dobrovolný spolek občanů a příznivců Městce 
Králové, aby zveleboval veřejný prostor pro lepší život nás všech. Navazuje na přerušenou tradici českých 
spolků okrašlovacích, zalesňovacích a pro ochranu domoviny v Čechách, na Moravě a ve Slezsku. Původní 
spolek v Městci Králové byl založen v r. 1881 a v roce 1922 měl 55 členů. Novodobý Královéměstecký 
okrašlovací spolek byl založen 16. 7. 2015, aby usiloval o ochranu přírody a krajiny, obnovoval a udržoval 
místní tradice, obohacoval společenský život a podílel se na vyhledávání historických dat o slavných rodá-
cích Městce Králové. Ke konci roku 2023 má KOS 22 členů.  



AKCE USPOŘÁDANÉ V ROCE 2023 

ÚNOR - Ornitologická vycházka ke dni mokřadů 

Vycházka k Mezinárodnímu dni mo-

křadů je pro nás tradičním zaháje-

ním roku. Jen na to počasí není moc 

spolehnutí. V roce 2023 byl začátek 

února velmi větrný s teplotami pod 

nulou,  na procházku 4. února přes-

to dorazilo osm nadšenců. Odborný 

a zasvěcený výklad zajistili naši orni-

tologové. Viděli jsme dlaska, straku, 

kosa a v dálce přelétat racky, kormorány a husy, u lesa jsme zahlédli krkav-

ce a motáka pilicha. Vycházky doplněné třeba kroužkováním ptáků pořádají 

v tento termín dobrovolníci České společnosti ornitologické po celém Česku.  

KVĚTEN a ČERVENEC - srdce pro Járu 

BŘEZEN - divadlo Švagričky  

Hra o tom, že příbuzné si ne-

vybíráme, pobavila 31. března 

celý kulturní dům. Přivezli 

nám ji ochotníci Divadelního 

souboru Klicpera z Chlumce 

nad Cidlinou.  

Srdce je symbol lásky a láska znamená mi-

mo jiné i umět pomoci. Někdy se pomoc 

skrývá ve zdánlivě drobných věcech, klidně 

třeba o velikosti plastových víček od PET 

lahví. Před městskou knihovnu a městskou 

nemocnici jsme v květnu a červenci insta-

lovali sběrná srdce, do kterých lidé mohou 

odkládat právě víčka od PET lahví. Sbíráme 

je pro Járu Křepelku, který je po vážné ne-

hodě, a víčka proměněná za koruny mu po-

máhají podstupovat například rehabilitace. 

V roce 2023 se do dvou městeckých srdcí 

vysbíralo 276 kg víček. 



V roce 2023 uplynulo pět let, co se po-

dařilo zrekonstruovat studánku 

sv. Markéty v lese Holička. Na jmeniny 

svaté Markéty byla v roce 2018 také 

slavnostně pokřtěna. Dobře víme, že 

voda a všechna místa, ve kterých pra-

mení a teče, jsou velký dar.  Místo jsme 

proto 24. června po čase prosvětlili, 

aby se vám k němu lépe putovalo. 

ZÁŘÍ - Parní vlak přivezl o 2. parním víkendu slavného rodáka 

ČERVEN - úklid studánky sv. Markéty, která oslavila 5 let 

Po dvou letech jsme navázali na myšlenku ozdobit železniční trať kolem města jízdami parního vlaku. 

Druhý parní víkend se konal 23. a 24. září a jízdy z Městce do Chlumce nad Cidlinou, Křince a Nymburka 

a doprovodný program, například exkurzi do Nymburského pivovaru nebo večerní prohlídku na zámku 

Křinec a divadelní představení tamtéž, si nenechaly ujít stovky lidí. Parní vlak přivezl v sobotu odpoled-

ne do Městce symbolicky také významného rodáka, lékaře a profesora Adolfa Lípu, od jehož úmrtí 

uplynulo 24. září 70 let. Lípa na začátku 20. století v Egyptě významně přispěl k zažehnání tzv. nilské 

cholery. Za tento počin získal od egyptského vládce Khediva Abbase Helmima I. vysoké vyznamenání a 

doživotní titul Bey. Během slavnostního odpoledne byl uveden do pomyslné síně slávy i ve svém rodišti 

a u rodného domu v Tyršově ulici mu byl za účasti představitelů města i církve odhalen pamětní kámen.   



 

DĚKUJEME VŠEM DÁRCŮM! 

Za finanční dary zejména společnostem BBM spol. a Lovochemie. Ale i řadě dalších 

dárců. V roce 2023 jste se zapojili do množství aktivit a podpořili naše charitativní ak-

ce, ať už financemi, časem nebo materiálním darem.  

Největší akce v roce 2023 se mohla uskutečnit díky dotaci města Městec Králové. Finanční prostředky byly řádně       

vyúčtovány a schváleny odborem vnitřní kontroly. Děkujeme! 

PROSINEC - Advent s koncerty  

Také v roce 2023 se podařilo pootevřít v adventním čase dveře do kostela 

sv. Markéty ještě o něco víc než obvykle. Advent jsme zahájili 2. prosince kon-

certem  uskupení Viaggio Musicale. V předvečer Štědrého dne se kostel zaplnil 

k poslechu kytarového koncertu a vystoupení dětí z MŠ U Ježka, které sehrály 

výjevy z Betléma. Výtěžky z kytarových i všech adventních koncertů putovaly 

Nadačnímu fondu Univerzity Karlovy určenému 

na adresnou pomoc zasaženým prosincovou 

tragédií na Filosofické fakultě UK.  

ŘÍJEN - pečujeme o Jiráskovu stezku  

Jiráskovu stezku udržujeme průběžně celý 

rok. Bylinky stříháme a dosazujeme. Cestu 

vysekáváme, stromy pravidelně prohlíží od-

borník, mistrová odborného výcviku  místního 

učiliště. Děkujeme i za nově zajišťovanou 

údržbu ze strany města! Každá péče se po ča-

se zúročí a tak jsme si ze šalvěje na konci 

Jiráskovy stezky mohli vyrobit třeba šalvějo-

vou tinkturu, nebo konečně ochutnat mišpu-

le! K hostině jste zváni i vy :) Věříme, že už 

brzy na stezce začneme i s dalším novým projektem...   


